



### 2015-16 年 度 章 群 教 授 紀 念 公 開 學 術 講 座 Prof. Chang Chuen Memorial Public Lecture Series (2015-16)

歷史學系主辦 Presented by the Department of History

# 唐代的性別、身體與健康照顧: 從李妙法割乳奔喪說起

What Happened to Li Miaofa? Gender, Body and Healthcare in Tang China

## 李貞德教授 Trof. Jen-der Lee

中央研究院歷史語言研究所 Institute of History and Philology, Academia Sinica, Taiwan

#### ◆ 內容提要

婦女參與生老病死,負責健康照顧,自古即然,不過她們的醫藥知識與能力卻鮮少受到重視。在男性撰寫的醫書中,女性常被形容為懦弱的病人或外行的治療者,但她們因照 顧家人健康而撕裂犧牲,卻留下堅毅形象並獲得褒揚。本演講將從李妙法的倫理兩難說起,考察唐代女性在照護活動中的經歷與評價,並透過各種圖文資料,分析性別化身體 觀在傳統中國醫療史中的意義。

#### + Abstrac

Women participated in healthcare since antiquity. They were expected to protect their reproductive body, to nourish children, and to attend to the elders. Historical sources indicate women's familiarity with knowledge of healing, but their service was often overlooked, if not criticized. They were depicted as either innocent or fragile patients in male authored medical texts, but their sacrifices in domestic cares often left strong and determinant images. This talk will begin by telling the story of a Tang woman torn between the obligations of being a filial daughter and a loving mother. It will be used as a point of departure to illustrate women's roles in healthcare and the gendered perception of their body in Chinese medical history.

#### ◆ 講者簡介

李貞德·國立台灣大學歷史系學士、碩士,美國西雅圖華盛頓大學歷史學博士,現任中央研究院歷史語言研究所研究員兼副所長。主編 Asia Major並在台大與清華授課。研究取徑與焦點,主要是從性別角度探討傳統中國的醫療文化與法律制度,近年則將視野擴大至近現代 。曾出版兩本專書、主編三本論文集,並發表若干論文。

#### ♦ Biography

Lee Jen-der is a Research Fellow and Deputy Director at the Institute of History and Philology, Academia Sinica, Taiwan. She received her Ph. D. from the University of Washington (Seattle) and teaches at National Taiwan University and National Tsinghua University. She examines legal and medical history from a gender perspective. Most of her work focuses on early imperial China, but she has recently extended her interest to women's encounters with law and medicine in the modern period. Her publications include two books, three edited volumes, and many articles. She is currently editor of Asia Major and serves in the editorial boards of several academic journals.



日期: 二〇一六年四月十八日(星期一)

Date: April 18, 2016 (Monday)

時間: 上午九時三十分至上午十一時二十分

Time: 9:30 am - 11:20 am

地點: 逸夫校園逸夫行政樓五樓會議廳(SWT501)

Venue: Council Chamber (SWT501), 5/F, Shaw Tower, Shaw Campus

語言: 普通話 Language: Putonghua





